

## Institute of Health Sciences Education & Faculty Development Office

# HEALTH SCIENCES EDUCATION ROUNDS

## Preparing future health care professionals to encounter patients from marginalized groups: reflections from a program of study on chronic pain

**FIONA WEBSTER, PHD**

Professor, Arthur Labatt Family School of Nursing  
Western University

**June 1, 2023 from 16h00 to 17h30**  
Via Zoom

### Abstract

People with situated experience (PWSE) of chronic pain who also manage marginalization due to systemic inequities often feel stigmatized and misunderstood by care providers with the social context of their lives ignored. At the same time many care providers have described feeling overwhelmed by these patients and sometimes judgmental of their situations. The question of how to develop health professions education (HPE) to manage these issues, largely discussed under the rubric of the social determinants of health, has long plagued education and practice. Drawing on our own work, and that of other scholars, we look at how findings from critical sociology can be better integrated into education scholarship with the goal of addressing some of the many systemic issues of racism and poverty that patients live and health providers encounter.



**Fiona Webster** is a sociologist, ethnographer and Professor in the Arthur Labatt Family School of Nursing at Western University. She has successfully led many interdisciplinary research teams and is principal investigator of several CIHR funded studies using institutional ethnography to explore the social organization of care for people with situated experience of chronic pain and marginalization (COPE I and II and an extension study set in the context of the pandemic). She is also the Director of a nationally funded SSHRC Partnership grant ("PEPR Partnership"), which focuses on meaningful engagement with people living with chronic pain and social marginalization.

[Link to publications](#)

To register, please fill in an [online registration form](#) on our website.

Faculty Development Office, Faculty of Medicine and Health Sciences, McGill University  
Lady Meredith House, 1110 Pine Avenue West, Suite 103, Montreal, QC H3A 1A3  
Website: <https://www.mcgill.ca/medicinesfacdev/programs/hserounds>  
E-Mail: [facdev.med@mcgill.ca](mailto:facdev.med@mcgill.ca) Tel: (514) 398-2698

We gratefully acknowledge the Gertler Fund for supporting this lecture in Health Sciences Education.



## Institut d'éducation en sciences de la santé et Bureau de la formation professorale

### CONFÉRENCE D'ÉDUCATION EN SCIENCES DE LA SANTÉ

#### Preparing future health care professionals to encounter patients from marginalized groups: reflections from a program of study on chronic pain

#### PR FIONA WEBSTER, PH.D.

Professeure, Arthur Labatt Family School of Nursing  
Université de Western

Le 1 juin 2023 de 16 h à 17 h 30  
via Zoom

#### Résumé

Les personnes ayant une expérience située (*situated experience*) de la douleur chronique qui vivent également une marginalisation en raison d'iniquités systémiques se sentent souvent stigmatisées et incomprises par les prestataires de soins, qui ne tiennent pas compte de leur contexte social. À l'inverse, les prestataires de soins expriment souvent un sentiment de dépassement face à ces patients et un jugement critique sur leur situation. Dans les programmes d'enseignement des professions de la santé, la formation à ces enjeux (abordés sous la rubrique des déterminants sociaux de la santé) pose depuis longtemps problème, sur le plan de la pédagogie et de la pratique. En nous appuyant sur nos propres travaux et sur ceux d'autres spécialistes, nous examinons comment intégrer les données de recherche en sociologie critique à l'avancement des connaissances en éducation, dans le but d'aborder les problèmes systémiques de racisme et de pauvreté que vivent les patients et que rencontrent les professionnels de la santé.



**Fiona Webster** est sociologue, ethnographe et professeure à la Arthur Labatt Family School of Nursing de l'Université Western. Elle a dirigé de nombreuses équipes de recherche interdisciplinaires et est chercheuse principale dans plusieurs études en ethnographie institutionnelle financées par les IRSC qui visent à explorer l'organisation sociale des soins aux personnes ayant une expérience située de la douleur chronique, et de la marginalisation (études COPE I et II ainsi qu'une étude de suivi menée dans le contexte de la pandémie). Elle dirige le partenariat PEPR, subventionné par le CRSH au niveau national, qui porte sur la participation authentique des personnes vivant une douleur chronique et une marginalisation sociale.

[Publications](#)

Pour vous inscrire, veuillez remplir notre [formulaire en ligne](#).

Bureau de la formation professorale, Faculté de médecine et des sciences de la santé, Université McGill  
Maison Lady Meredith, 1110, avenue des Pins Ouest, salle 103, Montréal (QC) H3A 1A3  
Site web : <https://www.mcgill.ca/medicinesfacdev/programs/hserounds>  
Courriel : [facdev.med@mcgill.ca](mailto:facdev.med@mcgill.ca) Tél. : 514-398-2698

Nous remercions le Fonds Gertler pour le soutien apporté à cette conférence d'éducation en sciences de la santé.

